
Ankiety ciag dalszy

Wywiad z profesorem Andrzejem BIALYNICI(IM-BIRULA (Instytut Matematyki UW)

jest kontynuacja dyskusji z numeru 250 Delty (3/1995).

Przypominamy pytania przedstawione przez redakcje

z prosba o ustosunkowanie sie do problematyki w nich

zawartej.

1. Jaka korzysc moze odniesc ktos zajmujacy

sie np. hodowla karpi lub malarstweIu

abstrakcyjnym ze znajomosci malego

twierdzenia Fermata, reguly Oersteda czy stalej
Hubble'a'?

2. Skoro byle kalkulator liczy szybciej i lepiej od

czlowieka, to po co uczyc czlowieka liczenia?

3. Nie ma na swiecie gazu doskonalego, prózni,

prostokata ani liczby e itd. Czemu wiec z takim

uporem o takich wlasnie obiektach idealnych

mówia wszystkie nauki scisle"!

4. Fizyka - znaczy to po grecku 7'zeczy

w'idz'ialne, 7'zeczy nat'U.7'alne, zjawisk~a przyrody.

Czenlu nazwa ta uznawana jest dzis za trafna

dla nauki o obiektach bedacych wytworami

ludzkiego umyslu, jakimi sa w szczególnosci

czastki elementarne i pola?

5. O lotach kosmicznych marzyli przed

laty wszyscy. Dlaczego, gdy pierwsi ludzie

wyladowali na Ksiezycu, sprawy podrózy

pozaziemskich przestaly - praktycznie

wszystkich - obchodzic?

6. Dlaczego w dob7'ym tonie jest chwalic

sie szkolnyrlli niepowodzeniallli w

nauce materuatyki czy fizyki, a nie

wypada przyznawac sie do niewydolnosci

w humanistyce?

7. Czemu zawdziecza w chwili obecnej

paranauka swoja przewage nad nauk<l?

Prof. Andrzej Bialynicki-Birula: Na wstepie

chcialem zauwazyc, iz pytania Waszej ankiety sa raczej

prowokacyjne niz glebokie.

Pawel Strzelecki: No cóz, byc moze nalezy najpierw

wyobrazic sobie stan ducha tego, kto te pytania

ukladal, a dopiero potem udzielac odpowiedzi ...

A.B-B.: W takim razie zacznijmy odpowiadac po

kolei. Odpowiedz na pierwsze pytanie jest prosta:

zadnej. Moze przydalby mu sie wzór na obliczanie

pola prostokata, gdyby chcial znac powierzchnie swego
stawu. Ale roli matematyki nie mozna sprowadzac

do znajomosci wzorów i faktów. Sadze, ze wazna jest

szkola myslenia, która daje matematyka kazdemu,

pewna dyscyplina formulowania i wypowiadania

pogladów i argumentów. Brak takiej dyscypliny moze

bardzo w zyciu przeszkadzac. Wezmy jako przyklad

naszego Prezydenta .. Z powodu niejasnosci
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swych wypowiedzi Walesa z wieloma osobami

nie nawiazuje kontaktu; dzieje sie tak byc moze

dlatego, ze w mlodosci nie mial dobrego nauczyciela

matematyki i nie przeszedl przez odpowiednia szkole

scislego myslenia.

P.S.: Czy nie jest to przypadkiem nasza,

matematyków, wina?

A.B-B.: W tym konkretnym przypadku moze (choc

nie musi) byc to kwestia nauczyciela lub wplywu

srodowiska, Wsród polityków mozna wymienic równiez

wzorce pozytywne, lokujace sie na przeciwnym

krancu skali scislosci i klarownosci wypowiedzi

- na przyklad Balcerowicza czy Brzezi1'lskiego. Rad

bym myslec, choc moze to zbytni optymizm, ze do

takiego uksztaltowania ich osobowosci przyczynil sie

dobry nauczyciel matematyki.

Przejdzmy do nastepnego pytania. Sklonny jestem

zgodzic sie z pogladem, ze za pomoca kalkulatora.

liczy sie szybciej niz w pamieci. Moim zdaniem

najwazniejszy cel nauki liczenia to danie wyobrazenia

o liczbach, takiej swiadomosci, ze dziesiec razy

pietnascie to wiecej niz sto, ale mniej niz dwiescie.

P.S.: Podobno wspólczesne nastolatki amerykallskie

nie sa w stanie oszacowac wartosci iloczynu dwóch

liczb dwucyfrowych bez pomocy kalkulatora.

A.B-B.: To jest smutny przyklad, jak czlowiek moze

stac sie niewolnikiem rzeczy. Taki nastolatek, gdy
mu sie kalkulator zepsuje, jest calkowicie bezradny.

Tymczasem prawie kazdy ma w zyciu jakis kontakt

z liczbami, np. podczas robienia zakupów w sklepie:

powinien wtedy przewidziec, ile mniej wiecej zazada

kasjerka. Nie jestem entuzjasta slupków, ale nie jestem

tez ich wrogiem, jesli dawkowane sa w rozsadnej ilosci.

'iV szkole uczono mnie dzielenia pisemnego, uczono

równiez wyciagania pierwiastków kwadratowych

i trzeciego stopnia ... co jest juz przesada.

P.S.: Naprawde?

A.B-B.: Tak; robil to lacinnik uczacy równiez

matematyki (nawiasem mówiac, nie wiem, czy sam

rozumial, dlaczego odpowiednie algorytmy dzialaja).

To wyciaganie pierwiastków w szkole jest przejawem

magii liczenia obecnej w dawnej matematyce szkolnej.

Odpowiedz na kolejne, trzecie pytanie tez .iest banalna.

Te idealne modele: gaz doskonaly, prostokat, próznia,

calkiem dobrze przyblizaja ich realne odpowiedniki

(w kazdym razie pod pewnymi wzgledami). A ze

wzgledu na swa prostote i logiczna strukture

modele te moga byc poddawane intelektualnym

eksperymentom i badaniom. Wykonywane na nich

w mysli doswiadczenia sa latwiejsze, niz doswiadczenia
wykonywane w rzeczywistosci.



z tresci pytania wynika, ze pytajacy uwaza, iz tych

idealnych modeli na swiecie nie ma. To zalezy od tego,

do jakiego swiata sie odwolujemy, w jakim swiecie tych

modeli szukamy. Te uwage traktuje jako zart, ale moze
nie calkiem ...

P.S.: Przejdzmy do kolejnego pytania ~ o zanik

fascynacji lotami kosmicznymi.

A.B-B.: No wlasnie, czy to nie przesada z ta

fascynacj a? J a nie pamietam wcale zadnej powszechnej

fascynacji marzeniami o lotach kosmicznych.

P.S.: A ogromna popularnosc powiesci Stanislawa
Lema?

A.B-B.: Cóz, moje pokolenie wychowalo sie raczej na

ksiazkach Verne'a niz Lema. Ale moze rzeczywiscie cos

IV tym jest ...

Moze kiedys w sferze pozaziemskiej bylo wiecej

miejsca na wyobraznie. Osiemdziesiat lat temu ludzie

czytywali powiesci .Jerzego Zulawskiego z wypiekami

na twarzy - dzis Ksiezyc odarty jest z wszelkiej

tajemniczosci, a Zulawski traci myszka. Nieznanego

trzeba szukac znacznie dalej. Poza tym, Einstein

uswiadomil nam ludzkie i materialne ograniczenia:

nie da sie podrózowac szybciej niz z predkoscia

swiatla. Wreszcie, niedalekie podróze kosmiczne

staly sie w pewnym sensie codziennoscia; dlatego

doniesienia o nich sa prozaiczne: kwestia wody,

zywnosci, wielotygodniowej mrówczej pracy w stacjach

orbitalnych, radzenia sobie z ludzka fizjologia.

Do zmniejszenia tej fascynacji przykladaja sie tez

problemy bardziej ziemskie: nasze zasoby nie sa

nieograniczone. Wydaje sie, ze w takiej sytuacji

np. ochrone srodowiska nalezy postawic przed

podbojem przestrzeni kosmicznej.

Nie znaczy to wcale, ze znika z naszego zycia

fascynacja .. Fascynuja po prostu inne rzeczy,

np. komputery czy inzynieria genetyczna.

P.S.: A co z chwaleniern sie szkolnymi

niepowodzeniami w dziedzinie nauk scislych? Kazdy

z nas móglby przeciez podac wiele przykladów tego

zjawiska. Skad sie to bierze?

A.B-B.: No tak, znam rektorów wyzszych uczelni,

którzy chetnie przyznaja sie do klopotów ze szkolna

matematyka·

Latwiej jest moze zbagatelizowac swe kiepskie postepy

w matematyce czy fizyce, niz przyznac sie do porazki.

Porazki, której nie da sie czesto usprawiedliwiac

niecheci<l-czy niesprawiedliwoscia nauczyciela,

bo kryteria ocen w naukach scislych trudno jest
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podwazac. Pozostaje wiec udawanie, ze nie traktuje sie

tych przedmiotów powaznie, a potem tak to wchodzi

w krew, ze zapomina sie, iz to bylo tylko udawanie.

P.S.: Zapytajmy ponownie o to samo: czy w takim

stanie rzeczy nie ma naszej, matematyków, winy?

A.B-B.: Istotnie. Nudne, nieciekawe lekcje wywoluja

u uczniów odruch obronny i lekcewazaca postawe,

która poprzez swa powszechnosc wchodzi do obiegowej

tradycji. Czy jednak jest to wylacznie nasza wina?

P.S.: A czy jest to nasza specyficznie polska

specjalnosc?

A.B-B.: Nie. W Rosji, gdzie poziom matematyki

szkolnej jest stosunkowo wysoki, tez mozna spotkac

osoby opowiadajace o swych klopotach z matematyka.

W innych krajach jest podobnie.

P.S.: A czy to sie moze zmienic?

A.B-B.: Mysle, ze w Polsce to sie juz zmienia,

za sprawa powstajacego rynku pracy i presji

ekonomicznej. Nikt rozsadny nie pochwali sie

potencjalnemu pracodawcy klopotami z tabliczka

mnozenia czy slabiutka trójczyna z matematyki.

Wielu pracodawców zwraca uwage na osiagniecia

z przedmiotów scislych w szkole i na studiach,

uznajac je za dobra prognoze tego, czy przyszly

pracownik bedzie umial logicznie myslec. oraz

samodzielnie i skutecznie rozwiazywac problemy.

Czysto humanistyczne wyksztalcenie, nieuzupelnione

umiejetnosciami matematycznymi, nie jest najlepszym

z atutów kogos, kto szuka pracy.

P.S.: Zostalo nam ostatnie pytanie ankiety,

o przyczyne przewag paranauki.

A.B-B.: Nauka jest narzedziem poteznym. W duzej

mierze jej wlasnie ludzkosc zawdziecza zdobycze

cywilizacji: komputery, prognozy pogody, telewizje,

i cala mase innych rzeczy.

Z drugiej strony, uczeni mówia o granicach lud7.kiego

poznania. Ludzie nie chca tego zaakceptowac. W.ten

sposób pojawia sie miejsce dla paranauki, która daje

odpowiedzi na niektóre nierozstrzygniete pytania.

W paranauce moze przy tym niekiedy cos byc, chocby

wskazanie na pewne problemy. Moze tez sie zdarzyc,

ze metody i teorie uznawane przez pewien czas za

paranaukowe zdobywaja sobie stopniowo status

rzetelnej wiedzy. By sie o tym przekonac, wystarczy

spojrzec na ewolucje pogladów srodowisk lekarskich na

akupunkture·

P.S.: Bardzo Panu Profesorowi dziekuje za rozmowe.



A oto

wypowiedz K"zysztof" CIESIELSKIEGO, dok\.oranta z UMCS.

Kilka lat temu, gdy chodzi lem jeszcze do szkoly sredniej, bylem

stalym i wiernym Czytelnikiem Delty. Okres studiów przyniósl

pewne rozluznienie moich kontaktów z tym interesujacym

miesiecznikiem. Obecnie skollczylem juz studia i jestem

sluchaczem pierwszego roku Studium Doktoranckiego Fizyki

UMCS. Jako osoba scisle zwiazana ze wspólczesna nauka,

a szczególnie z fizyka, postanowilem odpowiedziec na Panstwa

zaproszenie do dyskusji i podzielic sie swoimi refleksjami

zwiazanymi z poruszonymi przez Parlstwa probleman1i.

1. Na pytanie pierwsze nasuwa mi sie tylko jedna odpowiedz:

znajomosc wymienionych w tym punkcie wielkosci i zjawisk nie

jest do niczego potrzebna ani hodowcy karpi, ani malarzowi

abstrakcjoniscie. Nawet ja, który pretenduje do miarla

fizyka, nie znam dobrze malego twierdzerria Fermata, regule

Oersteda znam na poziomie umozliwiajacym mi objasnienie

jej studentom, a o stalej Hubble'a nie mam zielonego pojecia.

I nie wstydze sie do tego przyznac, gdyz sa to pojecia

specjalistyczne, scisle zwiazane z okreslonymi kierunkami fizyki

i matematyki. Podobnie nie mam pojecia o hodowli karpi
i o technikach w malarstwie abstrakcyjnym. Uwazam, ze kazdy

zawód ma swój specyficzny zasób wiedzy specjalistycznej,

a stopi ell zaawansowania dzisiejszej wiedzy uniemozliwia biegle

opanowanie kilku dziedzin nie zwiazanych ze soba. Wazne jest,

by specjalista-fizyk szanowal specjaliste-hodowce karpi i vice
versa.

2. Pytanie drugie prosi sie o odpowiedz: trzeba uczyc czlowieka

liczenia, bo moze zdarzyc sie sytuacja, ze trzeba bedzie cos

obliczyc, a akurat pod reka nie bedzie kalkulatora. A poza tym
wcale nie uwazam, jakoby Imlkulator liczyl lepiej od czlowieka.

Szybciej - owszem, ale nie lepiej. Pewien znajomy informatyk

z Politechniki Gdarlskiej nazwal kiedys komputer "szybkim

idiota" i nie sposób odmówic mu racji.

3. Odpowiedz na pytanie trzecie jest trywialna: latwiej

przeciez obliczyc calke dla kuli i dodac do niej pewien czynnik

uwzgledniajacy odchylenie rzeczywistego ksztaltu od idealu, niz

od poczatku do konca, wychodzac z definicji, obliczac te sama

calke dla tworu, którego nawet nie mozen1Y zapisac w postaci

funkcji. A jak dlugo opis przyblizony daje nam dobry obraz

otaczajacego nas swiata, tak dlugo mozemy z niego korzystac.

4. Pytanie czwarte zdziwilo mnie bardzo. 'vVI<omitecie

Redakcyjnym i kolegium redagujacym Delte tylu znanych

fizyków, a tu taki kwiatek. Od kiedy to pola i cUfstki

sa wymyslami ludzkiego umyslu? Zawodowo zajmuje sie

anihilacja pozytonów i musze stwierdzic, ze sa to czastki

jak najbardziej realne. Maja mase, ladunek, oddzialuja

z otoczenien1. Po prostu sa. Sa tez naturalne i widzialne.

A mówiac "widzialne" man1 na mysli obserwowalne. Oko ludzkie

jest w stanie zobaczyc tylko niewielki wycinek otaczajacego

nas swiata, do dokladniejszej obserwacji sluza nam lunety,

radioteleskopy, mikroskopy czy inne detektory. To, co widzimy

za ich pomoca, jest równie realne, jak to, co widzimy golym

okiem, moze nawet realniejsze, bo oko ludzkie latwo mozna
oszukac.

5. Mysle, ze o lotach kosmicznych ludzie marza w dalszym

ciagu. Brak im tylko dla t.ych mar·zen pozywki. Po poczatkowym

okresie sukcesów, takich jak pierwszy lot w Kosmos i ladowanie

na Ksiezycu, pojawil sie okres stagnacji. Trwa regularna

eksploracja okolic naszej planety, a ta nie jest juz tak efektowna.

Kolejnym spektakularnym wydarzeniem bedzie ladowanie

na Marsie lub 'vVenus, a zaniln to nastapi trwac bedzie stan

znmiejszonego zainteresowania astronautyka. Podobnie bylo

chociazby z lotami przez Atlantyk. Ile bylo wrzawy, gdy

Lindberg jako jeden z pierwszych przeleci al samolotem przez

ocean - te wywiady, artykuly, nagrody. A teraz? Dziennie

podobny lot odbywany jest w obie strony po kilkanascie, jesli

nie kilkadziesiat razy i nikt, poza pasazerami i obsluga, sie

tym nie interesuje. Czasami jeszcze podobne loty wzbudzaja

zainteresowanie terrorystów, ale to juz zupelnie inna historia.
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A wracajac do lotów kosmicznych, to nawet teraz interesuje

sie nimi calkiem spora grupa ludzi: naukowcy i technicy od

aeronautyki i astrofizyki, kosmonauci, technolodzy, a przede

wszystkim politycy, którzy decyduja o przyznawaniu funduszy.

6. Docieramy do problemu, jak mi sie zdaje, najistotniejszego.

Moim zdaniem, na cywilizacje sklada sie zarówno wiedza,

jak i kultura. Moze nawet w wiekszym stopniu ta druga.

Cywilizacje bez kultury, oparta tylko na wiedzy, przedstawil

George Orwell w Wojnie swi"tów. Nie taka cywilizacje chcemy

chyba tworzyc. Fizyka, matematyka czy chemia to dziedziny

wiedzy i to bardzo wyspecjalizowane. Ich biegla znajomosc

niezbedna jest tylko waskiej grupie fachowców. Inna sprawa

to brak szacunku okazywany naukom scislym. Byc moze jest.

to wina systelnu oswiaty, w kt.órym nauki te "wykladane" sa

w zbyt. szerokim zakresie, nie tylko niepotrzebnym, ale wrecz

niemozliwym do opanowania przez przecietnego czlowieka, który

przez pogarde dla "jajoglowych" odreagowuje wlasne, szkolne

niepowodzenia. Co do nauk tzw. humanist.ycznych, to tutaj

sprawy maja sie zupelnie inaczej. Mozna doskonale sobie radzic

nie znajac np. reguly Oerst.eda czy n1alego twierdzenia Fermata,

a nawet byc uznawanym za fachowca, np. byc znakon1ityn1

lekarzem. Czy mozna jednak uchodzic za czlowieka w pelnym

tego slowa znaczeniu, gdy nie zna sie wlasnych korzeni, jakie

st.anowi hist.oria danego kraju, regionu czy miasta? A cóz to

za czlowiek, kt.óry nie pot.rafi poslugiwac sie biegle wlasnym

jezykiem ojczystym? I nie zgodze sie tu z Panem Ryszardem

Tadeusiewiczem, który twierdzi, ze to matematycy, fizycy

i technicy sa prawdziwymi twórcami wspólczesnej cywilizacji.

To przeciez fizycy, matematycy i technicy dali swiatu bombe

atomowa, a tylko ludziom t.akim jak Chop!n, Picasso czy Eco,
którzy rozwineli w nas wrazliwosc i poczucie zamilowania

do dobra i wstretu do zla, zawdzieczamy, ze ludzkosc jeszcze

istnieje, a nie zostala unicestwiona w nuklearnej hekatOlnbie.

Na zakonczenie mojej wypowiedzi na temat oznaczony nun1erem

szóstym pozwole sobie przytoczyc krótki wiersz Kazimierza

Przerwy- Tetmajera i zadedykowac go Panu Ryszardowi
Tadeusiewiczowi:

Nie rzucajcie sie z krzykiem na piekno,

Nie zadajcie, by czar w zyciu znikl.

Równie swieta jak i niesmiertelna

Wenus z Milo, jak Spartaka krzyk.

7. Paranauka jest o wiele prostsza i przystepniejsza dla

przecietnego czlowieka niz prawdziwa nauka. Ludzie chca

wiedziec mozliwie duzo o swiecie, o zyciu, o sanlym sensie

istnienia. Tymczasem rzetelna nauka jest trudna, a przez to

elitarna. Wykorzystuja to róznego rodzaju "prorocy" ,którzy

daja naiwnym ludziom namiastke wiedzy. Chociaz moze to zbyt

mocne slowa. Paranauka przypomina troche ludowa medycyne.

Jest to swojego rodzaju bladzenie po Olnacku w poszukiwaniu

prawdy. A nie jest tez wykluczone, ze niektóre z pojec czy

zjawisk paranauki sa rzeczywistymi, a nie poznarlymi jeszcze

prawami przyrody. Jak wielkim cudem w czasach Mojzesza

byla zamiana wody w krew, a dzis kazdy nastolatek wie, ze

wystarczy do tego odrobina nadmanganianu potasu. Tak bylo

z wieloma zjawiskami, które musialy przejsc etap herezji, zanim

staly sie prawdami. Zatem lny, jako ci, którym "objawiona"

zostala prawda, musimy byc wyrozumiali dla paranauki

i jej adeptów. Nalezy bezwzglednie demaskowa<': falsz i tepic

hochsztaplerów, ale jednoczesnie dokladnie sprawdza<:, co jest

falszem i hochsztaplerstwem, a co nie.

To chyba wszystko, co mialbym do powiedzenia w ramach

jubileuszowej ankiety Delty. Pragne dolaczyc serdeczne zyczenia

dla wszystkich, którzy przyczynili sie do powstania i istnienia

tego wartosciowego pisma oraz zyczyc kolejnych 250 numerów.

Chcialbym równiez podziekowac za istnienie Delty, gdyz

pomagala mi ona poszerzac horyzonty wiedzy i szlifowac

umiejetnosci w okresie, gdy dopiero ksztaltowalem sie nie tylko

jako naukowiec, ale przede wszystkim jako czlowiek. Za to

jeszcze raz serdecznie dziekuje.

Wszystkiego Najlepszego


